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در چهار ماه گذشته با برنامه ريزي انجام شده پيش رفتيم. از ۱۲ تا 
۲۲بهمن همزمان در تهران و بعد در استان ها اكران فيلم ها انجام 
مي شود.  اخيراً جلسه مهمي با مديران ارشاد كل استان ها داشتيم 
تا جشنواره منس��جم و خوبي را شاهد باش��يم. در زمان ثبت نام 
بخش ملي، ۱۰۶اثر ثبت نام كردند و اين نش��ان از رونق سينما و 

تولد آن در خط و صنعت توليد است. 
در دو سال اخير شاهد فيلم سوزي به دليل كرونا بوديم و توليد آثار 

نيز متوقف يا كم شده بود و اقتصاد نمي چرخيد. 
امس��ال زحماتي كه از س��وی بخش دولت��ي و همچنين بخش 
خصوصي صورت گرفت، باعث ش��د فيلم ه��اي زيادي متقاضي 
حضور در بخش ملي شوند.  پارس��ال حدود ۷۵ تا ۸۰ اثر ارسال 
شد. ۵۱فيلمساز فيلم اولي به ناوگان سينمايي كشور اضافه شده 

و فيلم هاي شان را براي ما ارسال كرده اند. 
انتخاب آثار بسيار كار سختي بود و هيئت انتخاب يك ماه درگير 
اين اتفاق بودند و با وسواس فيلم ها را انتخاب كردند. ۳۳اثر براي 

نمايش در جشنواره »فجر۴۲« انتخاب شده است. 
پارس��ال بايد ۲۲اثر به بخش رقابتي راه پيدا مي كرد اما ۲۴فيلم 
داشتيم. همچنين امسال بخش فيلم اولي ها را در قالب نگاه نو به 
جشنواره بازگردانديم. پنج اثر فيلم اول در بخش سوداي سيمرغ 
نيز حضور پيدا كردند. همچنين ش��اهد حضور چهار انيميشن 

جدي هستيم كه نويد خوبي براي خانواده هاست. 
هر جشنواره اي يكسري اثر مي پذيرد و قرار نيست همه فيلم ها 
انتخاب شوند. من هم در دوره هاي مختلف فيلم داشتم و مواقعي 
هم اثرم به جشنواره راه داده نش��د. جشنواره فجر اعتبار جهاني 
دارد و ما خوش��بختانه هيئت انتخاب داريم، در حالي كه برخي 
جش��نواره هاي الف دنيا هيئت انتخاب ندارند. كساني به عنوان 
اعضاي هيئت انتخاب بودند كه سينما براي شان مهم است. به نظر 
من فيلمسازان نيز بايد به آيين نامه احترام بگذارند. مهم مودت 
و همدلي است كه بايد بين اعضاي سينما در شروع سال جديد 
براي اين حوزه رخ دهد.  درباره عدم حضور بانوان در هيئت انتخاب 
جشنواره فجر بايد بگويم كه در بين اعضاي هيئت داوران از بانوان 
حتماً بهره مي بريم اما در هيئت انتخاب به واسطه سخت بودن كار 

نتوانستيم در خدمت آنها باشيم. 
درباره انتقادهاي وارده به حضور فيلم ه��اي ارگاني در اين دوره 
از جش��نواره نيز بايد اينگونه توضيح دهم كه يك سوم جشنواره 
متعل��ق به بخش خصوصي اس��ت. يك بخش��ي از آن دوس��وم 
باقي مانده هم مربوط به مش��اركت ارگان ه��ا با بخش خصوصي 
است. از س��وي ديگر وقتي توليدات بخش خصوصي كم شده و 
بخش دولتي عزم خود را جزم كرده است تا به رونق سينما كمك 
كند، آيا اين كار غلط است؟ پس چه كسي بايد كمك كند خانواده 
محترم سينما آسيب نبيند؟ اگر دستگاه هاي دولتي به ساخت اثر 

كمك نكنند، سفره سينما كوچك مي شود. 
از اهالي رس��انه مي خواهم اين مس��ئله را دنبال كنند؛ از ميان 
۱۰۶اثر متقاضي براي حضور در فجر۴۲، چند اثر متعلق به بخش 

خصوصي بود؟ 
قاعده امر از نظر ما شايسته سالاري اس��ت و بايد سپاسگزار اين 
باش��يم كه ارگان هاي دولتي به كمك سينما آمدند.  انتخاب اثر 
به اسم كارگردان و مؤلف در جشنواره كار درستي نيست بلكه اثر 
بايد از خود دفاع كند.  بخش نگاه نو فقط يك سيمرغ دارد و درباره 
سيمرغ مردمي هم در روزهاي آينده اطلاع رساني خواهيم كرد.

»سووشون« 
با صداي همايون شجريان

 به پخش نزديك شد
»سووش�ون« نرگس آبيار در 
حالي اين روزها خود را آماده 
پخ�ش مي كن�د ك�ه خب�ر از 
پخش بين المللي اين س�ريال 
همزمان ب�ا انتش�ار در داخل 
كش�ور ب�ه گ�وش مي رس�د. 
ب��ه  »سووش��ون«  س��ريال 
كارگرداني نرگس آبيار اقتباسي 
از رمان پرآوازه سيمين دانشور، 
نويسنده شناخته شده دو سالي 
است كه در شيراز فيلمبرداري مي شود؛ كاري بيگ پروداكشن كه 
در قالب الف فاخر توليد آن ادامه دارد.  قرار است همايون شجريان 

به عنوان خواننده در اين سريال حضور داشته باشد. 
تهيه كننده اين سريال همچون ساير آثار نرگس آبيار محمدحسين 
قاسمي است.  ويژگي ها و توانمندي هاي نرگس آبيار در كارگرداني 
كه پيش از اين در ديگر آثارش نيز به چش��م مي خ��ورد، در اين 
س��ريال با تكيه بر قص��ه اي اقتباس��ي دنبال مي ش��ود.  بهنوش 
طباطبايي و ميلاد كي مرام نقش محوري سريال را بر عهده دارند 
و مجيد صالحي و سام درخشاني در »سووشون« به ايفاي نقش 
مي پردازند.  پيگيري ها نشان مي دهد اين س��ريال قرار است در 
اسفندماه پخش خود را آغاز كند كه البته تا پيش از اين تاريخ هاي 
ديگري هم براي پخش اين س��ريال اعلام ش��ده بود.  حس��ين 
ميرطاووسي، مديرعامل پلتفرم پخش كننده اين سريال )نماوا( 
در كنار شروع پخش احتمالي آن در اسفندماه از پخش بين المللي 
آن به طور همزمان در برخي كشورهاي ديگر خبر مي دهد.  پيش 
از اين سرتيپي، مديرعامل فيلم نت نيز به صادرات فيلم و سريال 

اشاره كرده بود كه يكي از آنها »پوست شير« است. 

دو س�ال پيش زماني كه آقاي اللهي�اري، مدير 
دفتر موسيقي بود، پيشنهاد برگزاري جشنواره 
موس�يقي به ص�ورت منطق�ه اي را دادم، البته 
پيش�نهاد بنده مناطق زيس�تي موس�يقايي و 
فرهنگي بود ك�ه موافقت ك�رد، ام�ا مناطق به 
صورت جغرافياي سياسي كه بدترين و غلط ترين 
شكل براي موسيقي است دس�ته بندي شدند. 

هوشنگ جاويد، پژوهش��گر و كارشناس موسيقي 
نواحي با اشاره به اختتاميه جشنواره موسيقي نواحي 
گفت: اين دوره از جشنواره موسيقي را قبول ندارم و 
اجراها از شكل و شمايل موسيقي نواحي به دور بود. 
در موسيقي نواحي اجرايي تحت عنوان گروه نوازي 
نداريم. تنها اجرايي كه مي تواند به صورت گروهي 
انجام ش��ود، مربوط به آيين هاي خاص است كه دو 
دهه است در صحنه هاي موس��يقي نواحي امكان 

اجرا وجود ندارد. 
به اعتقاد اين پژوهش��گر موس��يقي نواحي نهايت 
گروه ن��وازي در اق��وام مختلف س��ورنا، دهل و يك 

خواننده ي��ا كمانچه، تنبك و خواننده اس��ت. اصلًا 
گروه ها به ش��كلي نبوده كه تعدادي خانم و آقا روي 
صحنه به اجرا بپردازند. اصالت ها در اين دوره در نظر 
گرفته نشده است و به طور كلي آنچه وجود داشت، 
تكرار سال هاي پيش اس��ت. در يك دهه گذشته به 
قدري با س��ازها بازي كردند كه موسيقي نواحي به 
طور كامل شكل خود را از دست داده است. چند دوره 
از بنده براي داوري دعوت كردند كه ديدم بيش��تر 
بحث شعاردهي و آمار دادن مدنظر است. به نظر من 
چند سال اين جشنواره بايد تعطيل و كار كارشناسي 
روي آن انجام شود و سپس جشنواره به شكل جديد 
و اصلي خود بازگردد. شش سال جشنواره تعطيل شد 
و هنرمندان هر منطقه خودشان موسيقي محلي را 
حفظ كردند تا زماني كه مجدداً پاي وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامي باز و جشنواره نواحي از سرگرفته و 

همه چيز در هم تنيده شد. 
اين هنرمند با اش��اره به منطقه اي ش��دن جشنواره 
موس��يقي نواحي اظهار كرد: دو س��ال پيش زماني 
كه آقاي اللهياري مدير دفتر موسيقي بود، پيشنهاد 

برگزاري جشنواره موسيقي به صورت منطقه اي را 
دادم، البته پيشنهاد بنده مناطق زيستي موسيقايي 
و فرهنگي بود كه موافقت كرد، اما مناطق به صورت 
جغرافياي سياس��ي كه بدترين و غلط ترين ش��كل 
براي موسيقي است، دسته بندي شدند. به طور مثال 
امسال غزل خواني تهران را با تعزيه قم در كنار هم قرار 
داده بودند. تعزيه خواني قم همان موسيقي زورخانه 
اس��ت كه در همه جاي كش��ور داراي هويت است، 
خودشان سازمان و سالي چند بار جشنواره دارند. در 

آخر جشنواره اي آماري اجرا مي كنند. 
 جاويد كه با »فارس« سخن گفته است در ادامه به 
اين نكته اشاره مي كند كه دستگاه فرهنگي ما بايد 
تصميم جدي براي موسيقي نواحي بگيرد. در حال 
حاضر موسيقي نواحي بر اس��اس ارزشيابي ای كه 
صورت مي گيرد داراي درجه اس��ت. در جش��نواره 
موسيقي نواحي چند هنرمند درجه يك ديديد. الگو 
در هنرمندان درجه يك اس��ت نه درجه۵. اين نوع 
موسيقي به صورتي شده كه فقط در حال درجا زدن 

و هواكردن بادكنك تبليغاتي است. 

كارشناس موسيقي نواحي درباره جشنواره موسيقي 
فجر خاطرنش��ان كرد: جش��نواره فجر متفاوت از 
جش��نواره نواحي برگزار مي ش��ود و سياست هاي 
خ��اص خ��ود را دارد. از طريق فراخ��وان عده اي را 
دعوت مي كنند و در نهايت ۱۰گروه در بخش نواحي 
حضور پيدا مي كنند كه آنها بايد اس��تاندارد اصلي 
اجراي موسيقي نواحي را داشته باشند، البته موضوع 
فراخوان مسخره ترين اتفاقي است كه رخ مي دهد و 
همواره به آن تاخته ام. اين كار اشتباه است چراكه 
بس��ياري از هنرمندان اصيل دسترسي به اينترنت 
ندارند و همين افرادي هم كه حضور پيدا مي كنند، از 
ديگر دوستان راهنمايي مي گيرند. در دوره هاي قبل 

هم از طريق پژوهشگران كار انجام مي شد. 
وي در ادامه گفت: در حال حاضر معضل بزرگي در 
موس��يقي نواحي تحت عنوان گروه هاي موسيقي 
نواحي داريم. اينها پايبند به اصالت فرهنگي هستند، 
اما اصل ماجرا نيس��تند، يعني تغيير يافته ۴۰سال 
اخير هس��تند. اين گروه ها را مي شود از نظر داوري 
مورد ارزيابي قرار داد و به صورت مجزا براي ش��ان 
جشنواره نواحي برگزار كرد. اصل موسيقي نواحي 
چوپاني است كه در بيابان ني مي زند و افرادي از آن، 
اين كار را ياد گرفته اند، اين شكل از موسيقي كه به 
عنوان موسيقي نواحي مورد توجه قرار گرفته است، 

اصل داستان نيست. 
جاويد بيان كرد: در تمام ادارات استان هاي وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامي مس��ئوليتي تحت عنوان 
مدير موس��يقي وجود دارد اما از همين مس��ئولان 
نظرخواهي نمي كنن��د. در صورتي ك��ه بايد مدير 
موس��يقي هر منطقه از پژوهش��گر منطقه خود و 
از هنرمندان آن منطقه آمار دقيق داش��ته باش��د. 
متأس��فانه در ارزش��يابي ها هم مديران را دخالت 

نمي دهند. 
وي در پايان گفت: بيش از ۲هزار گروه موس��يقي 
تحت عنوان موس��يقي نواحي وجود دارد كه تمام 
آنها فعال هستند و درجه هاي متفاوتي دارند، حتي 
برخي سابقه اجراي خارج از كشور هم دارند. اين نوع 
موسيقي زنده است اما شاداب نيست چراكه هر روز 

از اصالت خود دورتر مي شود. 

انتقاد هوشنگ جاويد از نحوه برگزاري جشنواره موسيقي نواحي

جشنواره موسيقي نواحي يا بادكنك تبليغاتي!

»كيانو ريوز« 
رمان منتشر مي كند

»كيانو ريوز« بازيگر كانادايي با همكاري يك 
نويس�نده بريتانيايي رمان منتشر مي كند. 
»كيانو ري��وز« يك رمان را با هم��كاري »چاينا 
ميول« با عنوان »كتابي از جاي ديگر« در سال 
جاري ميلادي منتش��ر مي كند.  »گاردين« در 
گزارشي نوشت: رمان مشترك »كتابي از جاي 
ديگر« در دني��اي مجموع��ه كتاب هاي مصور 
»BRZRKR« كه »ريوز« خالق آنها بوده است، 
منتشر مي شود. نخستين جلد از اين مجموعه 
كتاب هاي مصور در س��ال۲۰۲۱ منتشر شد و 
داستان يك جنگجوي جاودانه را روايت مي كرد 
كه در سفري هزاران ساله به درك جاودانگي خود 
مي پرداخت.  اين رمان قرار است در ۲۳جولاي از 
سوی انتشارات »پنگوئن« منتشر شود. »ريوز« 
كه بيش��تر به خاطر ايفاي نق��ش در مجموعه 
فيلم هاي »ماتريكس« و »جان ويك« شناخته 
مي شود، همكاري با »ميول« براي نگارش اين 

رمان را »فوق العاده« توصيف كرد.  

انتخاب اثر
 به اسم كارگردان و مؤلف 

در جشنواره كار درستي نيست

  افشين عليار 
چند روز پيش فيلم هاي چهل ودومين جشنواره 
فيل�م فجر انتخاب ش�دند، نكته مهم�ي كه در 
اي�ن انتخاب ه�ا دي�ده مي ش�ود، حمايت هاي 
هر س�اله ارگان ه�اي دولت�ي از فيلم هاس�ت.

 از ۳۳فيلم چهار فيلم از اوج، هف��ت فيلم از حوزه 
هنري و ۱۲فيلم را فارابي حمايت مالي كرده است 
كه در وهله اول اين حمايت ها اساساً نمي تواند بد 
باشد، اما بايد ببينيم كه تجربه اين حمايت ها چه 
تأثيري در سينماي ايران دارد. از آنجا كه فيلم هاي 
جشنواره ويترين سينماي ايران محسوب مي شود، 
به همين دليل باي��د فيلم ها چارچوب لازم را براي 
جذب مخاطب عام داشته باش��ند، اما طي ساليان 
گذشته حمايت ارگان ها و نهادها به ندرت توانسته 
فيلم هايي پديد بياورد كه پرفروش باشند يا باعث 
جذب مخاطب شوند. به نظر مي رسد اين حمايت ها 
بيشتر از فيلمسازان جوان و تازه كار انجام مي شود 
كه در ميان اين آثار گاهي فيلم هاي خوبي هم ديده 
مي شود، اما بخش��ي از اين آثار در اكران عمومي با 

شكست مواجه مي شوند و بعضاً در اكران عمومي 
از طرف معاونت سينمايي يا اتحاديه سينماداران 
نيز حمايت نمي شوند، انگار بخشي از اين آثار فقط 
بايد در جشنواره فيلم فجر براي منتقد و خبرنگار 
و تعداد محدودي از مخاطب نمايش داده ش��وند، 
البته بخش خصوصي س��ينماي ايران هم همين 

مشكل را دارد. 
اساساً ايجاد گروه اكران س��ينمايي موسوم به هنر 
و تجربه ريشه در همين مش��كل داشت كه بخش 
خصوصي سينماي ايران اغلب آثاري توليد مي كرد 
و مي كند كه مخاطب خاص دارد و در گيشه توان 
جذب مخاطب را ندارد، بنابراين مي توان گفت اين 
مشكل ريشه اي س��ينماي ايران است و چه بخش 
خصوصي و چ��ه بخش دولت��ي در ارتباط گيري با 

مخاطب عام مشكل دارند. 
 درباره سينماي مورد حمايت سازمان ها و نهادها اما 
انتظار مي رود حمايت ها به سمت تقويت فيلمنامه ها 
برود كه از قرار معلوم هنوز مديران فرهنگي و هنري 
به اين درك نائل نيامده اند كه بايد روي فيلمنامه 
سرمايه گذاري كرد. سال گذشته تعداد بسياري از 

آثار حمايتي در جشنواره حضور داشتند كه عمده 
اين آثار از نظر س��ينمايي نتوانس��تند منتقدان را 
راضي نگه دارند. به نظر مي رسد حمايت هاي دولتي 
بيشتر در توليد نقش دارند و به اين جهت توليدات 
اساساً با آشفتگي هاي فراواني مواجهند، به هر حال 
عمده مشكلات سينماي ايران از فيلمنامه مي آيد؛ 
فيلمنامه هايي كه ن��ه بكر هس��تند و نه خلاقيت 
س��ينمايي به هم��راه دارند،  به همي��ن دليل اين 
فيلم ها دچار نقص هاي شديد هستند كه نمي توانند 
مخاطب را جذب كنند، اما حس��ن چهل ودومين 
جشنواره فيلم فجر اين اس��ت كه تنوع ژانر در آن 
ديده مي شود و از سوي ديگر تنوع اقليم هم در اين 
جش��نواره وجود دارد كه اين مي تواند نكته مثبت 
اين جش��نواره باش��د، اما بايد اتاق فكري تشكيل 
ش��ود كه فيلم ه��اي حمايتي كه خ��ارج از بخش 
خصوصي س��اخته مي ش��وند، در اكران عمومي با 
چيدمان درست تري به نمايش دربيايند. اين نباشد 
كه جشنواره فيلم فجر محلي براي آثاري باشد كه 
مخاطب جدي ندارد. جشنواره هايي كه در كل دنيا 
برگزار مي ش��وند، بهترين آثار را انتخاب مي كنند، 

فارغ از رويك��رد ايدئولوژيك ك��ه تأثيرگذار ترين 
بخش جشنواره هاس��ت. در ش��رايطي هستيم كه 
فيلم هاي ش��به كمدي و تجاري در اكران عمومي 
بيشترين سانس را دارند، اگر چه از نظر اقتصادي 
چراغ سينماها را روشن نگه مي دارند اما تنوع ژانري 
بايد در اكران عمومي تأثيرگذار باشد. قطعاً سينما 
براي يك قش��ر خاص نيس��ت و بايد براي تمامي 

سليقه ها باشد. 
زماني كه فيلم هاي كمدي در يك س��ينما تمامي 
س��انس ها را به خ��ود اختصاص مي دهند، قش��ر 
فرهنگي جامع��ه نمي تواند فيلم م��ورد نظرش را 
ببيند و اين مي تواند آس��يب اصل��ي در چيدمان 
اكران عمومي باش��د كه باعث شده است خروجي 
جشنواره فجر هماني نباش��د كه در اكران عمومي 

شاهد آن هستيم. 
هنوز جش��نواره شروع نش��ده اس��ت و فيلم ها را 
نديده اي��م. احتمال دارد نقدهاي كارشناس��ان در 
سال گذشته تأثيرگذاش��ته و فيلم هاي حمايتي با 
نگاه سينمايي ساخته شده باشند كه اين مي تواند 
باعث رونق در اكران هاي عمومي سال۱۴۰۳ شود. 

تنوع ژانر و اقليم نقطه قوت »فجر42«

   مجتبي اميني
دبير جشنواره »فجر۴۲«

ميرشكاك مطرح كرد

در فرهنگ داريم 
تك محصولي مي شويم!

نقد

فراسو
ت

ادبيا
ب

بازتا

نگاه

نمایش خانگی

گزارش

در ۳0سال اخير چاپ ديوان شاعراني 
چون عنص�ري، فرخ�ي، منوچهري و 
بس�ياري ش�اعران ديگ�ر منس�وخ 
ش�ده اس�ت و در فرهنگ ه�م داريم 

تك محصولي مي شويم.

يوس��فعلي ميرشكاك، ش��اعر و پژوهش��گر، در 
هجدهمي��ن جلس��ه سلس��له درس گفتارهاي 
زيبايي شناس��ي زبان فارسي كه به تحليل شعر و 
جايگاه منوچهري دامغاني، عنصري، عسجدي، 
بهرامي سرخسي و زينبي علوي در شعر فارسي 
اختصاص داشت، با اشاره به منسوخ شدن انتشار 
ديوان شاعراني مثل فرخي سيستاني و عنصري 
و منوچهري دامغاني، از تك محصولي ش��دن در 
عرصه فرهنگ انتقاد كرد و گفت: ش��اعران ما تا 
دهه اول انقلاب، هنوز التفاتي به ش��اعراني چون 
فرخي سيستاني و عنصري و منوچهري دامغاني 
داشتند اما در ۳۰سال اخير چاپ ديوان شاعراني 
چ��ون عنصري، فرخ��ي، منوچهري و بس��ياري 
شاعران ديگر منسوخ شده و در فرهنگ هم داريم 

تك محصولي مي شويم.  
ميرشكاك  در بخش ديگري از اين جلسه با اشاره 
به راه تازه اي كه نيما در شعر باز كرد، گفت: شعر 
ايران وارد س��احت جديدي ش��د و از اين بدعت 
نيما، چندين بدعت ديگر پديدار شد؛ شاملو شعر 
سپيد را پديد آورد و سهراب سپهري شعر عرفاني 
را و فروغ هم به يك زبان سوررئال در شعر دست 
يافت كه هنوز كسي به گرد پايش نرسيده است. 
اخوان هم به نوعي قصيده سرايي باستاني شگرف 
روي آورد و منوچهر آتش��ي به طبيعت گرايي در 

شعرش پرداخت. 

ابوالقاس�م طالبي ، كارگ�ردان »قلاده هاي 
ط�لا« مي گويد: يك�ي از اهداف جش�نواره 
عم�ار تقوي�ت حافظه مل�ي اس�ت چراكه 
انق�لاب ب�راي م�ردم آرمان�ي ب�ود، ول�ي 
اس�ت.  نش�ده  آرمان�ي  هن�وز  س�ينما 
 برخي از سينماگران بعد از شروع انقلاب از 
ايران رفتند و تصور كردند كه انقلاب سقوط 

مي كند. 
 زمان انقلاب سينماگري نداشتيم كه اين 
آرمان را به فيلم تبديل كند چراكه سينما 

يك هنر پيچيده است. 
 سينماي قبل از انقلاب سينمايي خاص 
بود ك��ه تنه��ا مي ش��د روي دو نف��ر از 
فيلمسازان آن حساب كرد. طول مي كشد كه 
آرمان ها تبديل به متن و تصوير شود. سينماي 
آرماني، س��ينماگر آرمان خ��واه مي خواهد، اما 

آرمان خواه بودن سخت است. 
جش��نواره امس��ال فيلم عم��ار رويكرد 

متفاوتي دارد.

ابوالقاسم طالبي:

»انقلاب« براي مردم
 آرماني بود ولي »سينما« 

آرماني نشد


